
 

Lèxic  
 
Complet / Complert 
 
Tant complert com complet són mots correctes de la llengua catalana, però 
sovint s’utilitzen erròniament. 
 
El mot complert és el participi del verb complir: 

Ja s’ha complert el termini d’execució de les obres del carrer Major. 
 
En canvi, el mot complet és un adjectiu i significa ‘íntegre’, ‘sencer’: 

El text complet és a disposició de la ciutadania a l’Oficina d’Atenció Ciutadana. 
 

 

Usos del verb ser 
Per definir, classificar o identificar el subjecte: 

L’alcalde de Granollers és, també, el president del Consorci del Mercat 
Audiovisual de Catalunya. 

Per parlar de les característiques del subjecte que no canvien: 
La placa del carrer de Sant Isidre és massa petita. 

Per situar una persona o una cosa en un lloc: 
Els aspirants al procés de selecció són al vestíbul. 

 
Usos del verb estar 
Per parlar de característiques del subjecte que canvien: 

La regidora de Cultura no podrà assistir a la inauguració de la nova biblioteca 
perquè està malalta. 

Per expressar que una persona o una cosa passa una quantitat de temps en un 
lloc (sinònim de viure, allotjar-se, treballar...): 

La piscina municipal estarà tancada una setmana. 
Els empresaris xinesos s’estan a l’Hotel Ciutat de Granollers. 

 
Ser i estar amb característiques 
Amb alguns adjectius podem usar ser o estar. Amb el verb ser expressem una 
característica que no canvia. Amb el verb estar expressem un estat que pot 
canviar: 

La nova regidora és molt tranquil·la, no perd mai els nervis. 
La nova regidora està neguitosa, perquè ha d’assistir a una reunió molt 
important. 
 

Algunes característiques que expressem amb el verb ser són: 
- característiques personals i maneres de ser: ser moreno, alt, egoista, 
treballador... 
- ideologia i creences: ser conservador, budista, musulmà... 
- material, forma i color: ser de plàstic, rodó, blau... 
- origen: ser català, francès, nòrdic... 
 
 Algunes característiques que expressem amb el verb estar són: 
- característiques i estats que poden canviar: estar content, malalt, estressat, 
buit, malament, tip... 
 

Gramàtica 
 
Ser / Estar 
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Altres aspectes 
 
La citació de documents legislatius  
 
L’ordre en la citació de documents legislatius ha de ser el següent: 
Tipus de document + número de registre / any complet + data (únicament el dia 
i el mes i sempre entre comes) + el títol complet del document legal 
 

Llei 1/2000, de 7 de gener, d'enjudiciament civil 
 

El Decret 275/1991, d'11 de desembre, pel qual es desplega la composició, 
l'organització i el funcionament de la Comissió de Govern...  

 
El nom del document (llei, decret, ordre...) sempre s'escriu amb majúscula 
inicial, mentre que el nom de la norma sempre s'escriu en minúscules. 

 
Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú. 

Internet: majúscula o minúscula? 
 
Des de l’inici, per a la paraula Internet, atès el caràcter únic d’aquesta xarxa de 
xarxes, s’ha imposat la grafia amb majúscula. Es tracta de l’aplicació del criteri 
de l’ús de la majúscula amb funció distintiva per a indicar que ens trobem 
davant d’un nom propi, és a dir, d’un nom que es refereix a un objecte 
singularitzat 
 
Actualment, però, la podem trobar escrita amb minúscula, sobretot en els 
mitjans de comunicació i en el si de la mateixa xarxa. És a dir, que aquest terme 
és tractat com un nom comú, com un mitjà més entre d’altres, com ara la 
televisió, el telèfon i la ràdio. 
 

 

Que diu que què? 
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Webs d’interès 
 
 Documents administratius de la Universitat Pompeu Fabra 
 
Hi podreu trobar uns criteris clars per elaborar els documents administratius més 
habituals. Hi ha la definició del document, el format, els criteris generals de 
redacció, els apartats en què s'estructura, alguns models de documents i un 
apartat de fraseologia útil: paraules o expressions específiques del llenguatge 
administratiu. 
 
 
 

http://www.upf.edu/daupf/

